
دوگانه جنگ و صلح و عبرتي كه بايد گرفت 
جنگ نمايي و خط ايجاد ارعاب در مردم براي كس��ب رأي در انتخابات 
دوازدهم اين روزها به محور اصلي گفتماني و فضاسازي طيفي از فعالان 
سياسي داخل و رس��انه هاي ضد انقلاب و بيگانه تبديل شده و آنها اين 
عرصه را بستري يافته اند تا مردم ايران را تحقير و ترسو معرفي و به تبع 
آن اهداف خود را براي زمينه س��ازي جهت تحميل برجام هاي بعدي 
دنبال كنند. توصيه به تسليم البته در گذشته نيز در كارنامه اين طيف 
سياسي ثبت شده است، زماني كه امريكايي ها بعد از حمله به افغانستان، 
به ظاهر توانسته بودند بر اين كشور جنگ زده و فقير مسلط شوند، بوش 
رئيس جمهور وقت امريكا، هدف بعدي حمله امريكايي ها را ايران اعلام 
كرده و ايران را به همراه عراق و كره شمالي محور شرارت ناميده بود كه 
بايد منتظر حملات قريب الوقوع نظاميان امريكا باشند، در همان زمان 
فعالان مرتبط با همين طيف سياسي كه در مجلس ششم اكثريت داشته 
ظاهراً ترس از دشمن جزو خصيصه ذاتي آنها شده است، با نوشتن نامه اي 
با 127 امضا به مقام معظم رهبري به ايشان توصيه كرده بودند كه جام 

زهر رابطه با امريكا را سر كشيده و در برابرش تسليم شوند. 
اكنون كه ترامپ رئيس جمهور امريكا به شكست در افغانستان و عراق به 
رغم 6هزار ميليارد دلار هزينه اعتراف و ايران را پيروز اين ميدان ها معرفي 
مي كند بهتر مي توان ثمرات ايس��تادگي و مقاومت ايران و عدم توجه به 
توصيه هاي ذلت آميز در آن زمان را درك كرد. ملت ايران در طي چهاردهه 
بعد از پيروزي انقلاب بارها ثمرات ايستادگي و مقاومت را تجربه كرده و 
البته هر زمان كه مسئولان وقت در برابر دشمنان كوتاه آمدند نتايج تلخ آن 
را چشيدند. در زمينه رفتارشناسي امريكايي ها در تهديد كشورها مقايسه 
دو الگوي سوريه و كره شمالي قابل توجه است، در مورد سوريه زماني كه 
آنها احساس كردند كه اين كشور قادر به پاس��خگويي به تهديدات آنها 
نيست، به سمت پايگاه الشعيرات موش��ك پراني كردند و البته در همان 
زمان هم تصريح كردند كه هدف از اين حملات ارس��ال پيام به برخي از 
كشورهاي منطقه است، اما در مورد كره شمالي وقتي آمادگي اين كشور را 

در پاسخگويي به تهديدات امريكا احساس كردند، عقب نشستند...
اما در مورد اي��ران تأكيد مكرر مقامات امريكا ب��ر اينكه يكي از اهداف 
حمله به سوريه پيام به ايران است، مش��خص مي كند كه از منظر آنها 
مسائلي نظير هسته اي بهانه اي بيش نيست، بلكه همانطور كه ترامپ 
تأكيد كرد هدف آن است كه ايران با امريكا باشد و مانند ديگر كشورهاي 
مفلوك منطقه سلطه آنان را بپذيرد. مؤيد اين امر نيز سخنان خانم راس 
لتينين رئيس كميته روابط خارجي سناي امريكاست كه ماه گذشته در 
جلسه استماع كميته روابط خارجي مجلس اين كشور گفته بود امريكا 
تحريم هاي فلج كننده را عليه ايران اعمال خواهد كرد تا همانگونه كه 
ايران برجام هسته اي را پذيرفت، برجام  موشكي را نيز پذيرفته و روند 
تقويت توان موشكي خود را متوقف كرده يا دست از حمايت از نيروهاي 
مقاومت در منطقه بردارد. اما در داخل اهداف اين جنگ نمايي و آن هم 

در آستانه انتخابات را در چند بعد مي توان فهرست كرد.
1- دولت يازدهم به رغم وعده و وعيدها، اكنون در روزهاي پاياني كار 
خود با يك س��ؤال بزرگ در مورد نتايج برجام مواجه است و اين امر به 
شدت به پايگاه اجتماعي اش لطمه وارد كرده است. تهديدنمايي نسبت 
به وقوع جنگ، شايد بدترين برداشت از اين توافق است، كه متأسفانه 

بر آن اصرار مي شود.
2- ناكارآمدي در ديگ��ر عرصه ها و رهايي از پاس��خگويي به مطالبات 
معيشتي و اقتصادي مردم به رغم فهرست بلند وعده هايي كه در آستانه 
انتخابات 92 داده شده بود، عامل ديگري است كه مشاوران در بهره گيري 

از دوگانه »جنگ و صلح« براي جبران ناكارآمدي روي آورده اند.
3- پيام��د منفي ديگر اين س��ناريو طم��ع ورزي دش��منان و مصمم 
ساختن آنها در تشديد فشارهاست، نكته اي كه پس از تهديدات اخير 
امريكايي ها، آقاي ظريف وزير امور خارجه ناچار به واكنش در برابر آن 
شد. او ضمن تأكيد مجدد بر بدعهدي امريكايي ها، با اشاره به اينكه ايران 
براي تمام س��ناريوهاي ممكن آمادگي دارد، با اشاره به تجربه جنگ 
تحميلي و مقاومت مردم ايران تصريح مي كند كه ايرانيان هرگز اجازه 
تكرار اين تجارب تلخ و خسارات جبران  ناپذير و تحميل جنگ ويرانگر 
ديگري را نخواهند داد و سامانه موشكي دفاعي جمهوري اسلامي ايران 

دقيقاً با همين هدف استقرار يافته و تقويت مي شود. 
مقام معظم رهبري در دي��دار فرماندهان و كاركن��ان ارتش جمهوري 
اسلامي ايران به مناسبت روز ارتش، يكي از نقاط قوت مردم ايران را روحيه 
شجاعت و ايستادگي ملت در برابر تشرها و اخم هاي ابرقدرت ها دانسته 
و يادآور شدند كه يكي از ش��گردهاي قدرت هاي متجاوز براي ترساندن 
ملت ها و دولت ها وادار كردن آنها به تأمين منافع نامش��روع خود، تش��ر 
زدن و از خودبزرگ نمايي نشان دادن است. ايشان تأكيد كردند كه براي 
يك كشور بدترين حالت آن است كه مسئولان آن كشور از تشر دشمن 
بترسند، زيرا اين كار در را به روي ورود متجاوز و تعرض او باز مي كند. رهبر 
انقلاب خاطر نشان كردند كه در اينكه امور كشور را بايد با عقل، تدبير و 
حكمت انجام داد، هيچ ترديدي وجود ندارد اما اين تدبير و حكمت بايد 
همراه با شجاعت باشد، ترسيدن و دلهره از دشمن و تحت تأثير قرار گرفتن 
اول بدبختي است، اگر كسي هم مي خواهد بترسد، اشكالي ندارد، اما از 

طرف ملت و به حساب مردم نترسد، زيرا ملت ايران ايستاده است.

خطيب نماز جمعه تهران توصيه كرد 
 رئيس جمهوري انتخاب كنيم

خستگي ناپذير و داراي نشاط كاري
خطيب جمعه تهران، با برشماردن برخي از شاخص هاي يك رئيس جمهور 
مطلوب عنوان كرد بايد رئيس جمهوري انتخاب كنيم كه برنامه و توان 
اجراي آن برنامه را براي حل مش�كلات معيش�تي مردم داشته باشد 
ضمن اينكه نشاط داشته و خستگي ناپذير باشد و زود مأيوس نشود. 
آيت الله س��يد احمد خاتمي در خطبه اول نماز جمعه ته��ران اظهار كرد كه 
مناظره ها بايد مانند مناظرات طلبه ها منطق محور، استدلال محور و عاري از 
كينه و عقده باشد. كانديداها در مناظره ها بايد مصلحت نظام را در نظر بگيرند 
و اگر خروجي سخنانشان تضعيف نظام باشد، حرام است. وي با اشاره به اينكه 
فضاي كش��ور فضاي انتخاباتي اس��ت، گفت: كانديداها و هوادارانشان بايد 
سخنانشان مستند و قابل اثبات باشد و در صحبت هايشان تخريب و تهمت 
وجود نداشته باشد و آمارهايي كه نقل مي كنند حتماً بايد درست و قابل اثبات 
باش��د. آيت الله خاتمي افزود: نامزدهاي رياست جمهوري بايد مراقب باشند 
فضاي انتخابات را فضاي تفرقه افكني نكنند زيرا مي توان رقابت انتخاباتي سالم 
داشت آن هم در فضاي يكدلي و به دور از تفرقه. وي گفت: اگر در بين اين شش 
نامزد كسي كانديداي مورد نظر ما نيست حق نداريم او را تخريب و له كنيم؛ 
ممكن است آن طرف كانديداي ما نباشد اما انساني قابل است. خاتمي افزود: به 
آن دسته از صاحبان فضاي مجازي كه داراي دين هستند مي گويم قيامتشان 
را خراب نكنند چرا كه قرار نيست هر سخني را شنيدند بلافاصله آن را نقل 
كنند يا روي سايت خود آن را نشر دهند. آيت الله سيد احمد خاتمي در خطبه 
دوم نماز جمعه تهران با اش��اره به در پيش بودن دوازدهمين دوره انتخابات 
رياست جمهوري گفت: براي نظام مقدس جمهوري اسلامي اولويت نخست 
حضور باشكوه مردم پاي صندوق هاي رأي است و از اين بابت اطمينان كامل 
داريم كه حضور مردم با ش��كوه خواهد بود و بار ديگر دشمنان را شگفت زده 
خواهد كرد. آيت الله خاتمي افزود: در هي��چ دوره اي از انتخابات به اندازه اين 
دوره، دشمنان اين ملت از چند ماه قبل در رسانه هاي خود حضور مصداقي 
پيدا نك��رده بودند كه به چه كس��ي رأي دهيد و به چه كس��ي رأي ندهيد؟ 
پيداست مي خواهند مهندسي اجرايي كشور را با تبليغات خود عوض كنند 
كه به لطف خدا مردم در روز 29 ارديبهشت با شكوه به صحنه خواهند آمد و با 

ناكام گذاشتن دشمنان جواب همه فضولي هايشان را خواهند داد.
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رهبر انقلاب اسلامي:

هويت ايماني مانع سلطه و دخالت دشمنان اسلام است

حض�رت آي�ت الله خامن�ه اي، رهب�ر معظ�م 
انقلاب اس�لامي صبح پن�ج ش�نبه در ديدار 
اس�اتيد، قاري�ان و حافظان برگزيده س�ي و 
چهارمي�ن دوره مس�ابقات بين المللي قرآن 
كريم از ۸۳ كش�ور جهان، هويت اس�لامي را 
مانع از دخالت و س�لطه دش�منان خواندند و 
با اش�اره به هدف جبهه كفر براي نابود كردن 
اين هويت ايماني خاطرنش�ان كردند: معارف 
قرآني نجات بخش و سازنده زندگي مقتدرانه و 
عزتمندانه امت اسلامي است و بايد به گفتمان 
رايج و روشن در جوامع اسلامي تبديل شود. 

         
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهب��ري، حضرت آي��ت الله خامنه اي ت��لاش براي 

ترويج و فهم قرآن را از بزرگ ترين حسنات دانستند 
و با تأكيد بر لزوم ادامه يافتن حركت قرآني در كشور، 
افزودند: متأسفانه ما ملت هاي مسلمان و كشورهاي 
اسلامي از قرآن دور افتاده ايم و با مفاهيم واقعي آن 
ناآشنا هستيم. ايش��ان، »كفر به طاغوت و ايمان به 
خدا« را نمونه اي از مفاهيم مهم و هويت ساز قرآني 
خواندند و خاطرنش��ان كردند: تأكي��د بر »هويت 
ايماني« به معناي جنگيدن يا عدم ارتباط و تبادل 
نيست، بلكه به معناي مرزبندي و استقلال است تا 
هويت ايماني بتواند خود را در مقابل »هويت طاغوت 

و كفر«، حفظ كند و به پيشرفت خود ادامه دهد. 
    امروز بسياري از كشورهاي اسلامي

هويت اسلامي ندارند
حضرت آيت الله خامن��ه اي، گرفتاري امروز امت 

اس��لامي را »س��لطه فرهنگ، اقتصاد و سياست 
غرب« خواندن��د و افزودن��د: امروز بس��ياري از 
كشورهاي اسلامي، »هويت اس��لامي« ندارند و 
اگرچه مردم عامل به نماز و روزه هس��تند اما به 
دليل فقدان هويت جمعي و اس��لامي، دشمنان 
قادر به دخال��ت در فرهن��گ، باوره��ا، اقتصاد، 
سياست و روابط اجتماعي آنها هستند و در ميان 

مسلمانان، جنگ و تنافر ايجاد مي كنند. 
رهبر انقلاب اسلامي، فهم و عمل به اصل قرآني 
»ايمان به خدا و كفر به طاغوت« را تحول س��از و 
موجب عزت امت اس��لامي دانس��تند و افزودند: 
ام��روز دنياي كف��ر به دنبال نابود ك��ردن هويت 

اسلامي در هر نقطه از دنياست. 
ايشان، دور بودن از قرآن را موجب سوء استفاده 

دش��منان و تزري��ق بي ايمان��ي، وابس��تگي و 
لاابالي  گري دانستند و گفتند: وضع امروز دولت ها 
و كشورهاي اسلامي در مقابل امريكا و صهيونيسم 
و غارتگران، ناشي از دوري از قرآن است و اگر به 
قرآن و هويت اسلامي نزديك ش��ويم، همه اين 

مشكلات رفع خواهد شد. 
حضرت آي��ت الله خامن��ه اي نق��ش هنرمندان، 
شاعران و نويسندگان را در ترويج مفاهيم قرآني 
برجس��ته خواندند و خاطرنش��ان كردند: تبديل 
كردن مفاهيم قرآني به گفتمان عمومي در ميان 
مردم، با همت اهل دل و اهل دين، كاري شدني و 

در دسترس است. 
    كار براي قرآن تمام نشدني است

ايشان با اشاره به مهجوريت قرآن كريم در دوران 
طاغوت و و رونق يافتن جلسات و معارف قرآني در 
ايران به بركت انقلاب اسلامي، افزودند: امروز ما 
مفتخريم كه مردم و جوانان ما علاقه مند و آشناي 
با قرآن هستند و در هر نقطه از كشور كه جلسات 
قرآني برگزار شود، جوانان فراواني از آن استقبال 
مي كنند. رهبر انقلاب اسلامي، كار براي قرآن را 
تمام نشدني خواندند و با تشكر از دست اندركاران 
برگزاري مسابقات قرآن، افزودند: بايد همه مردم، 
خانواده ها و جوانان با قرآن مأنوس، و از منافع انس 

با قرآن بهره مند شوند. 
پي��ش از س��خنان رهب��ر انق��لاب اس��لامي، 
حجت الاسلام والمسلمين محمدي، نماينده ولي 
فقيه و رئيس سازمان اوقاف و امور خيريه گفت: 
سي و چهارمين دوره مسابقات بين المللي قرآن 
كريم با ش��عار »يك كتاب، ي��ك امُت« با حضور 
نمايندگان قرآني ۸3 كشور دنيا و ۴۰۰ شخصيت 
قرآن��ي، حافظ��ان، قاري��ان، داوران، محققان و 

پژوهشگران برگزار شد. 
وي افزود: برگزاري نمايشگاه قرآني و همچنين 
همايش پژوهش هاي قرآني و تجليل از شهداي 
انقلاب اس��لامي به ويژه ش��هداي مدافع حرم از 
مهم ترين برنامه هاي جنبي اين دوره از مسابقات 
بود. در ابت��داي اين ديدار تعدادي از اس��تادان و 
برگزيدگان مسابقات بين المللي قرآن كريم، آياتي 

از كلام الله مجيد را تلاوت كردند.

 اهانت مجري افتتاحيه ستاد روحاني
به ساحت امام رضا)ع( 

 آيت الله مكارم شيرازي: 
خبيث هتاك به امام رضا را محاكمه كنيد

آيت الله مكارم شيرازي، مرجع عاليقدر شيعه در بيانيه اي اهانت مجري 
افتتاحيه ستاد انتخاباتي حسن روحاني در ايلام را به شدت محكوم و 
اعلام كرد بايد هرچه زودتر مرتكب اين اهانت محاكمه و مجازات شود. 
به گزارش فارس، در اين بيانيه آمده اس��ت: در اخبار آمده بود كه در يكي از 
ستادهاي انتخاباتي اهانت شديدي به مقام شامخ حضرت ثامن الحجج علي 
بن موسي الرضا )عليه آلاف التحيه والثناء( ش��ده است و مقام والاي امامت 
توسط يك فرد خبيث به سخريه كشيده شده و در سايت هاي مختلف نيز 
انتشار يافته است. اين كار جدا از مسائل انتخاباتي از زشت ترين و منفورترين 
كارهاست و ما شديداً آن را محكوم مي كنيم و انتظار داريم هر چه سريع تر 
مرتكب آن محاكمه و مجازات شود تا حريم والاي امامان ملعبه دست افراد 
آلوده و جنايتكار نگردد.  بعيد نمي دانيم اين كار زشت به تحريك دشمنان 
كشور انجام گرفته باشد تا فضاي انتخابات را آلوده كند كه در اين صورت جرم 
آن سنگين تر مي شود. همه شهروندان عزيز را به هوشياري در برابر توطئه هاي 
دشمنان و حفظ حريم مقدسات دعوت مي كنيم و مجدداً مجازات سريع اين 

فرد خبيث را از مسئولان انتظار داريم. 
    واكنش آيت الله علوي گرگاني

آيت الله علوي گرگاني با صدور بيانيه اي توهين يك مجري به امام رضا)ع( را 
محكوم و اعلام كرد: اهانت به امامان معصوم)ع( به بهانه بازي هاي سياس��ي 
يا آزادي بيان يا هر بهانه ديگري اثري جز قداس��ت زدايي از ساحت پاك آن 
معصومين ندارد. در بيانيه آيت الله سيد محمدعلي علوي گرگاني آمده است: 
متأسفانه هر از چند گاهي از گوش��ه و كنار مملكت اسلامي ما سخناني در 
جسارت به اهل بيت عليهم السلام شنيده مي ش��ود كه سبب تأثر هر انسان 
غيرتمند و دين داري مي ش��ود. در اين بيانيه آمده است: سخنان اهانت آميز 
يكي از مجريان در استان ايلام كه به ساحت مقدس و نوراني امام رضا)ع( انجام 
گرفت موجب ناراحتي شديد اينجانب شد. اگرچه برخي از اين افراد، انسان هاي 
ناآگاه و بعضاً جاهلي هستند كه ش��ايد بدون كينه سخناني بر زبان  آورند اما 
ميدان دادن به اين اف��راد و اهانت به امامان معصوم )ع( ب��ه بهانه بازي هاي 
سياسي يا آزادي بيان يا هر بهانه ديگري اثري جز قداست زدايي از ساحت پاك 
آن معصومين ندارد. در اين بيانيه تصريح شده است: اينجانب در برهه كنوني 
كه ايام انتخابات است توصيه اكيد به نامزدهاي محترم مي كنم تا به هر فردي 
اجازه ميدان داري داده نشود و مراقب سوءاستفاده هاي احتمالي از مقدسات با 

عناوين سياسي باشند و از افراد دين دار و باصلاحيت استفاده كنند.
---------------------------------------------------

 قاليباف: »دولت مردم« 
دولت »مي شود« و »مي توانيم« است

علت اصل�ي اختلاف طبقاتي در كش�ور ما به اين خاطر اس�ت كه 
۴درصد اج�ازه فعاليت ب�ه ۹۶درصد جمعي�ت م�ا را نمي دهند. 
محمد باقر قاليباف كانديداي دوازدهمين انتخابات رياس��ت جمهوري 
در اولين گفت وگوي تلويزيوني خود، در س��خناني گف��ت: مي خواهم از 
واقعيت هايي س��خن بگويم كه ش��ايد دو گروه خوشش��ان نيايد. بعضي 
مسئولان دولتي امروز شايد علاقه شنيدن اين موضوعات را نداشته باشند 
و بخش��ي از افراد تافته جدابافته از مردم هس��تند. البته آنها بسيار افراد 

محدودي هستند، شايد به تعبير من كمتر از ۴ درصد جامعه ما باشند. 
قاليباف اظهار داشت: امروز در حوزه مسائل سياسي مردم ما اگر در صحنه هم 
هستند به صورت مقطعي است و از همه مهم تر اينكه در حوزه اقتصاد مردم ما را 
از گردونه مسائل اقتصادي اخراج كرد ه اند، در صحنه فرهنگ كنارزده هستند، 
فرصت مناسب براي بروز اس��تعدادها و ظرفيت هاي خودشان را نمي بينند. 
قاليباف افزود: اگر در »دولت مردم« قول حمايت از محرومين و فقرا را داديم، 
به اين خاطر اس��ت كه آنها دوباره به زندگي خود برگردند؛ اگر قول داديم كه 
پرداخت يارانه براي آن بخش از قش��ر كم درآمد به خاط��ر اينكه آنها بتوانند 
حداقل زندگي خود را اداره كنند و شرمنده خانواده خودشان نباشند، اگر قول 5 
ميليون شغل را داديم، به اين خاطر است كه مي دانيم ريشه همه اين مشكلات، 
فقر و اعتياد و ركود و گراني، در نداشتن شغل و بيكاري جوانان عزيز ماست. وي 
تأكيد كرد: اگر قول داده ايم كه آنهايي كه قاچاقچيان حرفه اي هستند، آنها كه 
زالوصفتانه، دلالاني كه بدون هيچ فعاليت و تلاشي بيشترين سهم و سود را از 
دسترنج كشاورزان و توليدكنندگان ما چه در حوزه صنعت و چه در كشاورزي، 
 آنها منافع چهار تا پنج برابري مي برند ولي آنها كه توليدكنندگان اصلي هستند 
امروز مقروضين به بانك ها هستند. قاليباف اضافه كرد: اگر امروز ما نام مي بريم 
از واردات چي هايي كه مزاحم توليد هس��تند و آنها كساني هستند كه سرباز 
بيگانگان اند؛ آنها حتماً علاقه مند نيس��تند كه اين حرف ها را بشنوند و علت 
اصلي امروز اين اختلاف طبقاتي و اين فاصله فقر و غنا در كشور ما وجود دارد به 
اين خاطر است كه اين ۴ درصد اجازه فعاليت به 96 درصد جمعيت ما نداده اند. 
وي گفت: اگر قول داده ايم كه با ايجاد س��امانه وي��ژه كارانه بتوانيم كمكي به 
جوانان عزيز كه مشغول به كار بودند و به دلايل مختلف به خاطر ركود و تعطيلي 
كارخانه ها و كاهش توليد بدون كار شده اند به آنها كمكي كنيم و حق كارانه اي 
در حد 25۰ هزار تومان به آنها داده شود تا زماني كه بتوانند كاري پيدا كنند و 
از طريق اين سامانه آنها را به محيط هاي كار معرفي كنيم به اين خاطر است 
كه بتوانيم حداقل كمك را به اين عزيزان انجام دهيم؛ اين حق ماست. قاليباف 
تصريح كرد: »دولت مردم« متعهد است به مردم كه 5 ميليون شغل را در طول 
دوره خود ارائه كند با كمك مردم عزيز، به خص��وص با كارآفرينان و با كمك 
جوانان و همه صنعتگران عزيزمان. وي ادامه داد: ماليات را عادلانه مي كنيم 
و جلوي فرار مالياتي را مي گيريم و رونق مي دهيم به فضاي كسب و كار ولي 
وقتي با دولتمردان امروز صحبت مي كنيم، مي گويند نمي شود؛ مي گوييم چرا 
نمي شود عادلانه فرصت ها را در اختيار همه قرار دهيم؟« مي گويند نمي شود، 
ولي ما مي گوييم مي شود. قاليباف تأكيد كرد: وقتي مي گوييم مي خواهيم به 
جوانان كمك كنيم، فرياد دولت بلند است كه مي گويند، نشدني است. اينها 
شبيه به معجزه است! خير شبيه به معجزه نيست؛ فرق »دولت مردم« و دولت 
وضعيت موجود در همين است كه مي گوييم مي شود و مي توانيم و اين دولت 

مي گويد »نمي شود و نمي توانيم.« 
كانديداي انتخابات رياس��ت جمهوري دوازدهم ادامه داد: ما مي گوييم 
چطور مي شود در حالي كه همه تروريست ها به دنبال ناامن كردن كشور 
ما هس��تند و همه تلاش مي كنند ولي يك جليقه انفجاري وارد كش��ور 
نمي ش��ود و ما افتخار مي كنيم به اين قدرت ولي چطور مي شود بيش از 
2۰ ميليارد دلار كالا از بنادر ما وارد مي شود و بر جاده ها حركت مي كند و 
در كوچه بازار توزيع مي شود و توليدكننده و جوانان ما را بدبخت مي كند و 
ما نمي توانيم جلوي آن را بگيريم؟ مردم مي پذيرند؟ هرگز. وي ادامه داد: 
حداقل آن بخش از مردم كه جز با يارانه با چيز ديگر زندگي نمي كنند و 
شما تورم و گراني داريد، چرا آن را افزايش نمي دهيد؟ مي گويند »منابع 
نداريم.« هزينه دولت در سال 92، 1۰۴هزار ميليارد تومان و 95 مي شود 
33۰ هزار ميليارد تومان شده؛ يعني هزينه دولت سه برابر شده ولي آن 
بخش مردم كه گرسنه هستند و حداقل زندگي شان همان يارانه است، آن 

نمي شود سه برابر شود؟ آن مي شود اين نمي شود؟
قاليباف افزود: ما مي گوييم به جاي شعار بايد كار كرد، به جاي حرف بايد عمل 
كرد ولي شما مي گوييد با توضيح دادن و گفت وگو و توجيه و نصيحت كردن 
مس��ائل حل مي ش��ود. آيا قاچاقچي كله گنده و دلال زالوصفت و واردكننده 
طرفدار بيگانه را با نصيحت و مذاكره مي شود حل كرد يا با كار و تلاش و مديريت 
صحيح؟ وي ادامه داد: پس پول هست، اما آن جايي كه بايد باشد نيست. مردم 
عزيز، ما در 29 ارديبهشت بايد تصميم بگيريم و انتخاب كنيم. بين ادامه روند 
دولت فعلي كه هميشه معتقد است »نمي شود و نداريم و نمي توانيم« انتخاب 
كنيم دولت مردم را كه مي گويد داريم، مي شود و مي توانيم و نمونه هاي الگوي 
موفق آن هست. كانديداي انتخابات رياست جمهوري دوازدهم متذكر شد: 
رئيس محترم دولت فرمودند تا ۴۰ سال ديگر هم حل نمي شود بعضاً تا 1۰۰ 
سال ديگر هم نمي شود. جناب آقاي روحاني، اين مردم نه صبر ايوب دارند و نه 

عمر نوح؛ بايد از قابليت هاي كشور استفاده كنيم و جوانان را نااميد نكنيم. 

عباس حاجي نجاري

    خبر یک     

موافقان  و مخالفان  وضع موجود مناظره را داغ کردند
مناظره اول كه قرار بود اقتص�ادي � اجتماعي 
باش�د و در نهايت اجتماعي ش�د، فقط ساعت 
اول�ش آرام ب�ود و به ن�اگاه بحث ها داغ ش�د. 
نام�زد پوشش�ي � مكمل�ي روحان�ي يعن�ي 
جهانگي�ري، ت�ا ح�دود زيادي ب�ا تن�د و تيز 
صحبت كردن�ش موجب ش�د ك�ه روحاني به 
حاش�يه برود. هر چن�د در كل مناظره روحاني 
و جهانگيري ك�ه نقش مدافع�ان وضع موجود 
را ب�ازي مي كردن�د، در مقام دف�اع از عملكرد 
مديريتي خود ب�ر آمدند و درب�اره وعده هايي 
كه منتق�دان وضع موجود معتق�د بودند به آن 
عمل نش�ده اس�ت، توضيح مي دادند. رئيسي 
و قاليباف نيز دولت مس�تقر را متهم كردند كه 
فقط دول�ت ۴درصد برخوردارهاس�ت و اينكه 
روحان�ي و جهانگي�ري ب�ه عنوان مس�ئولان 
كش�ور نبايد مانند اپوزيس�يون نظام س�خن 
بگويند. متن مناظ�رات در ادامه آمده اس�ت.

            
س�يد مصطفي ميرس�ليم به اولين س�وال 
مناظره اجتماعي مبني بر»ط�رح و برنامه 
چهار س�اله ب�راي مديريت و س�اماندهي 
حاشيه نشيني و جلوگيري از گسترش آن« 

اينگونه پاسخ داد: 
مهم ترين سرمايه هر كش��وري نيروي انساني آن 
اس��ت كه بايد متناس��ب با ظرفيت هاي زيستي 
تقسيم بندي شود و براساس آن نيروهاي انساني در 

امور مختلف كشور مشاركت كنند. 
در كشور ما هر استاني متناسب با شرايط زيستي 
خود اس��تعدادهايي دارد كه اگر به آن توجه شود 
مي تواند به ش��كوفايي برس��د. عدم توجه به اين 
موضوع باعث شده كه نيروهاي انساني از روستاها 
به شهرها و از شهرها به كلانش��هرها روي بياورند 
همين امر مش��كلات متعدد فرهنگي، اجتماعي، 
اقتصادي و امنيتي را ايجاد مي كند. براي مواجهه 
با اين پديده بايد دوباره به طرح آمايش س��رزمين 
و توزيع متناس��ب ثروت و همچنين به كارگيري 
صحيح منابع آبي بازگرديم. عدم استفاده صحيح از 
منابع آبي باعث شده بسياري از روستايي هاي ما به 

دليل بي آبي روي به حاشيه نشيني بياورند. 
اين روستايي ها به حاشيه شهرها پناه مي برند و چون 
در آنجا هم نمي توانند زندگي كنند به كلانشهرها 
مي روند و چون با شرايط آنجا هم كنار نمي آيند با 
ايجاد مشكلات و عدم استفاده از بهداشت و درمان 
و آموزش با ي��أس و نااميدي به م��واد مخدر پناه 
مي برند.  مشكل اصلي حاشيه نشيني به عدم توجه 
به سياست هاي آمايش سرزميني باز مي گردد. امروز 
بايد پاسخ دهيم به چه علت در استان سيستان و 
بلوچس��تان و به ويژه در اطراف شهر زابل با پديده 
مهاجرت گسترده مواجهيم. به شكلي كه شهرها و 
روستاها در حال خالي شدن هستند و اين در حالي 
است كه آنان بايد تربيت كننده نيروي انتظامي ما 

در مرزها و نگهبان مرزهايمان باشند. 
در پايان سخنان ميرسليم پنج كانديداي حاضر هر 
كدام در دودقيقه به تحليل نقطه نظرات ميرسليم 

درحوزه حاشيه نشيني پرداختند. 

 مصطف��ي هاش��مي طبا: باي��د مش��كل آمايش 
سرزميني، مسائل روستاييان و كمبود آب و ديگر 
مسائل زيست محيطي را كه در حقيقت ميراثي از 
گذشتگان است با اولويت بندي پيگيري كنيم كه 
اگر چنين نباشد به اين منجر مي شود كه مسائل 

گذشته كمتر مورد توجه قرار مي گيرد. 
سرزمين ما دچار بحران ش��ديد زيست محيطي 
است. اگر قرار باشد فقط به مسائل زيست محيطي 
توجه كنيم مشكلات ديگري را در نظر نگرفته ايم. 

پس بايد بر اساس اولويت ها عمل كنيم. 
  حسن روحاني: حاشيه نشيني يكي از معضلات 
مهم اجتماعي امروز نه تنها در ايران، بلكه در اكثر 

كشورها يا حتي همه كشورهاست. 
در حال حاضر كشوري را پيدا نمي كنيم كه مسئله 
حاشيه نشيني درآن نباشد و معمولاً دور كلانشهرها 
حاشيه نش��يني وجود دارد كه ريشه آن به عوامل 
مختلفي همچون مس��ئله بي��كاري و عدم درآمد 

كافي برمي گردد. 
 فردي كه در يك شهر دور يا روستا زندگي مي كند و 
منابع درآمدي كافي ندارد، نهايتا مجبور است براي 
اشتغال مهاجرت كند و معمولاً در شهرهاي بزرگ 
شرايط اشتغال بهتر اس��ت كه در پي آن فرد براي 
خواب و اس��تراحت جايي را در حاشيه شهر پيدا 
مي كند و پس از آن خانواده و دوستان خود را نيز به 
آن منطقه مي آورد، بنابراين بيكاري موضوعي است 
كه باعث مي شود فرد به دليل نداشتن شغل مناسب 

در موطن خود، به شهرهاي بزرگ مهاجرت كند. 
محمد باقر قاليباف: امروز حدود 11ميليون نفر 
حاشيه نشين در حاشيه شهرها وجود دارد كه اين 
به دليل فرصت هاي نابرابر اقتصادي و بحران هاي 
اقتصادي به وجود مي آيد كه در كوتاه مدت و بلند 
مدت بايد برنامه اي براي اين مسئله داشته باشيم. 

دولت بايد براي اين مسئله برنامه اي داشته باشد. 
دولت در گذشته با پرداخت يارانه به اين اقشاركمك 
كرده است، اما گلايه اي كه اينها دارند اين است كه 
يارانه هم پاي افزايش تورم افزايش نمي يابد و بعد 
اينكه چرا يارانه بين اقشار به صورت مساوي تقسيم 
مي شود؟ از سويي مردم مي خواهند پرداخت يارانه 
موجب تورم نش��ود. از آقاي ميرسليم مي خواهم 
بپرسم كه برنامه كوتاه مدت و دراز مدت شما براي 

حل اين مسئله چيست؟
اس�حاق جهانگيري: حاش��يه نش��يني يكي از 
مهم ترين آس��يب هايي اس��ت كه در تمام كشور 
م��ا وج��ود دارد، بايد ب��ه اين اف��راد توج��ه كرد. 
حاشيه نشين ها ايراني هستند و بايد به معضلاتشان 

رسيدگي و مسائلشان بايد ديده شود. 
خوشبختانه در دولت يازدهم به اين مسئله توجه 
و برخوردهاي خوبي براي ساماندهي اين موضوع 
انجام ش��د. ش��وراي بازآفريني مناطق مسكوني 
موضوع حاشيه نشين ها را هم در بر گرفت. همچنين 
برنامه هايي براي سلامت آنها در نظر گرفته شد و 
مراكز بهداشت اطراف محل زندگيشان برپا شد. از 

سوي ديگر همه آنها بيمه شدند. 
جوانان آنه��ا از تحصيل بازمانده بودن��د، دولت با 
برنامه هايي ش��رايط آنها را در نظ��ر گرفت و حتي 

گروهي ازآنها را كه معلوليت داشتند در اين برنامه ها 
مورد توجه قرار داد. 

    ابراهيم رئيس�ي: در مورد حاش��يه نشيني 
مس��ئله آم��ار اهمي��ت دارد. آم��ار 11ميلي��ون 
حاشيه نشين مربوط به سال 92 است شايد امروز 
به 16ميليون نفر رسيده باشد. پس بايد آمار دقيق 
در اين زمينه مشخص شود. ما بحث علمي مي كنيم 
كه دلايل حاشيه نشيني چيس��ت ؟ ممكن است 
مسائلي مثل كم آّبادي روس��تاها از علت هاي آن 
باش��د. اما پرس��ش ديگر اين اس��ت كه با عزيزان 
حاش��يه نش��ين بايد چه كنيم؟ به نظر من اولين 
گام در اين مسئله نوسازي و بهسازي مسكن آنها 
است و نظام شهري بايد مأموريت پيدا كند كه به 
سامان دهي مسكن آنها بپردازد كه طبعاً با مشكلي 
مواجه شده اند كه زندگي حاشيه نشيني را انتخاب 
نموده اند. بايد به موضوع آموزش، بهداشت و تثبيت 
مالكيت آن نيز توجه شود همانطور كه ما در حاشيه 
شهر خراسان با اين مشكل مواجه بوديم و حاشيه 
نشينان مي گفتند ما نمي دانيم مسكني كه درآن 
مي نشينيم براي خودمان است يا نه كه اقدام اول 
ما براي حاشيه نشينان خراسان رضوي همان بود. 
پس هر چه امكانات در آن مناطق وجود ندارد بايد از 
طريق دعوت سرمايه گذاران و صنايع به آن مناطق 

انجام شود تا آن مناطق سامان پيدا كند. 
جمع بندي نقطه نظرات مير س�ليم در مورد 

حاشيه نشيني
مير سليم: در رابطه با حاش��يه نشيني اقدامات 
تكميلي بايد صورت بگيرد؛ چراكه دولت در طول 
چهار سال گذش��ته با وجود بودجه هاي هنگفت 
براي رسيدگي به اين موضوع اقدامات كافي انجام 

نداده است. 
رس��يدگي به افزايش سطح كش��اورزي و تامين 
امكانات اوليه رفاهي از جمله اين راه حل هاس��ت. 
درعين حال ما ش��اهد بي عدالتي در بس��ياري از 
شهرها هستيم و در برخي شهرها جاذبه هاي كاذب 
ايجاد ش��ده كه باعث مهاجرت از روستا به شهرها 
است. افرادي كه در حاشيه شهرها زندگي مي كنند 
انسان هاي شريفي هستند. از لحاظ تامين امكانات 
آموزش و پرورش بايد براي اين افراد اهتمام بورزيم 
اما متأسفانه 2/1۰ ميليون جمعيت در كشور كاملا 
بي سواد هستند و بايد براي آموزش و پرورش آنها 
اقدام جدي شود. از لحاظ بهداش��ت و درمان نيز 
مشكلات فراواني براي اين افراد و جود دارد و بايد 
سلامت جسمي، رواني و اجتماعي از همه مهم تر 

سلامت اعتقادي آنها فراهم شود. 
تشويق به مهاجرت نبايد صورت گيرد بلكه با تأمين 
امكانات براي كساني كه در حاشيه شهرها زندگي 
مي كنند مي توانيم به وضعيت جوانان و بيكاري اين 

افراد رسيدگي كنيم. 
        

س�ؤال برنامه از رئيس�ی: چه برنامه اي براي 
كاهش فاصل�ه طبقات�ي و افزاي�ش عدالت 

اجتماعي پيشنهاد مي كنيد. 
    سيد ابراهيم رئيسي:  آنچه نگران كننده است 
عبارت از اينكه ضريب جيني نشان دهنده اين است 

كه در سال هايي كه هدفمند كردن يارانه ها مطرح 
بوده اس��ت، طبق آمار مركز آمار، اين فاصله كمتر 
شده است و اين سنوات اخير ما شاهد بيشتر شدن 

فاصله طبقاتي هستيم. 
يعني از 36 ص��دم به ۴3 صدم رس��يده و 7 واحد 
افزايش يافته اس��ت. اين فاصله نش��ان بدي است 
و اين نش��ان بايد حتم��اً مورد توجه مس��ئولان و 
دولتمردان قرار بگيرد. امروز توجه به طبقه پايين 

جامعه اولويت است. 
راهكار آن اين است كه نسبت به دهك هاي پايين 
حتماً يك افزايشي در يارانه ها داشته باشيم. در 
گام اول س��ه دهك اول افزايش سه برابري و در 
گام دوم نس��بت به توانمند س��ازي افراد تحت 
پوشش سازمان هاي حمايتي. حتماً برنامه ريزي 
ش��ود براي اينكه حداقل در س��ال يك ميليون 
نفر از تحت پوشش اين سازمان ها با توانمندي 
خارج شوند. نسبت به دهك هاي متوسط حتماً 
بايد تسهيلاتي را قائل شويم، در مسكن و شغل 
و درآمد آنها تا اينكه بتواني��م فاصله طبقاتي را 
در جامعه كمتر كنيم. حق��وق بگيراني كه زير 
3ميليون حقوق مي گيرند، بايد از ماليات معاف 
شوند. ضمن اينكه افرادي فرار مالياتي دارند كه 
از آنها به يقه سفيدها تعبير مي شود، واقعاً زيبنده 
نيس��ت كه از همه درآمده��ا و كاركنان ماليات 

بگيريم، اما افراد ديگر دور بزنند. 
   س�يد مصطفي ميرس�ليم:  آيا اقداماتي كه 
در طول برنامه پنجم توس��عه انجام شده در جهت 
كاهش عدالت اجتماعي بوده و توانسته به سرانجام 
مطلوب برس��د؟ دوم اينكه چه مي ش��ود كرد كه 

عدالت اجتماعي با رفع تبعيض مستقر شود؟
   سيد مصطفي هاشمي طبا:  اگر به اين مسائلي 
كه آقاي رئيسي فرمودند و همه اش درست است، 
توجه كنيم معني اش بزرگ تر ش��دن دولت است. 
بايد ببينيم حد يقف توانايي دولت در بزرگ شدن 
چقدر است؟ بايد براي اينكه امكانات بهتري براي 
عموم مردم و بالاخص در اختيار طبقات ضعيف تر 
قرار بگيرد، توليد ناخالص ملي را با بازسازي صنعت 
و اصلاح كش��اورزي و به خصوص ب��ا خدمات و با 
توريس��م حل كنيم تا توليد ناخالص ملي و سرانه 
افراد بالا برود و گرنه پرداختن به معلول ها به تنهايي 

چاره درد نيست. منابع محدود است. 
حس�ن روحاني:  روحاني با اش��اره به مس��ئله 
عدالت اجتماعي گفت: امروز غرب كشور شرايط 
بهتري از شرق دارد كه بايد متعادل شود و دولت 
در اين راستا توجه ويژه اي به شرق كشور داشته 
است و بندر چابهار توسعه زيادي پيدا كرده است. 
الان مستمري بگيري افرادي كه در كميته امداد 
هستند يا بهزيستي نس��بت به اول دولت به سه 
برابر و بيش از آن افزايش يافته است و به معلولان 
بايد رسيدگي شود. الان براي تمام خانواده هاي 
داراي دو معلول خانه ساخته ش��ده و براي تك 
معلول ها دارد ساخته مي شود. اگر بخواهيم عدالت 
اجتماعي را برقرار كنيم بايد رانت ها را از بين ببريم 

و با فساد مبارزه كنيم. 
ادامه در صفحه ۳

     انتخابات 


